
دولت با افزایش دستمزد و حقوق کارکنان از 18 درصد به 20درصد مخالف است 
اما مجلس در آستانه انتخابات مصمم به افزایش است. هنوز مشخص نیست که 
در نهایت رقم دقیق افزایش حقوق در سال آینده چند درصد خواهد بود اما بدون 
تردید به دلیل نرخ تورم بالا، افزایش 18 یا 20درصدی تفاوت چندانی نخواهد 
داشت. البته سیدمحمد حسینی، معاون پارلمانی رئیس جمهور معتقد است: 
»اگــر افزایش حقوق کارکنان از 18 درصد بــه 20 درصد در صحن مجلس هم 
به تصویب برسد، شورای نگهبان ایراد می گیرد همان طور که به برنامه اشکالات 
متعددی گرفته است.« البته شواهد و قرائن حاکی از آن است که دولت بیشتر از 
آنکه نگران ایراد شــورای نگهبان باشد، اضطراب کسری بودجه را دارد. مجلس 
طبق قانون اجازه تحمیل هزینه به دولت را ندارد و معاون پارلمانی دولت افزایش 
20درصدی حقوق را به کســری بودجه گــره می زند تا مجلس را از این موضوع 
برحذر دارد. همچنین این مقام مسئول معتقد است: »اینکه رفاه شهروندان و 
اقشار مختلف با افزایش 20درصدی حقوق، بهبود پیدا کند؛ خواست همه، از 
جمله دولت و مجلس است اما باید براساس واقعیت ها تصمیم بگیریم. بهتر است 

با تعامل مجلس و دولت این مسئله به نتیجه برسد.«
سال گذشته احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد با افزایش حقوق ها به تناسب 
تورم به بهانه افزایش تورم مخالفت کرد اما در ســال 1402 تورم افسارگسیخته 
بیش از پیش بر زندگی مردم تاخت و بسیاری را به زیر خط  فقر کشاند. دولت در 
حالی به بهانه های مختلف از افزایش حقوق کارکنان طفره می رود که براساس 
بند »پ« ماده 28 برنامه ششم توسعه که هنوز هم لازم الاجراست، دولت موظف 
شــده که در حدود اعتبارات هزینه ای سالانه و متناســب با نرخ تورم نسبت به 
تعییــن ضریب حقوق کارکنان دولت اعم از مشــمولان و غیرمشــمولان قانون 
مدیریت خدمات کشوری در لوایح بودجه سنواتی اقدام کند. بنابراین طبق این 
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چانه زنی در اروپا، فشار در اسرائیل

شکست دیوار صوتی در مرز تهران

گروه خبر: تلاش های جهانی برای پایان دادن به جنگ در غزه ادامه دارد. در 
مسیر همین تلاش های بین المللی، اتحادیه اروپا در حال تلاش برای پیگیری 
یک ابتکار صلح جامع برای برقراری آتش بس اســت. روز گذشته و در جریان 
نشست های ماهانه وزرای خارجه اتحادیه اروپا، موضوع راه حل های پیشنهادی 
این اتحادیه نیز مطرح شده است. براساس خبر منتشرشده از سوی یورونیوز، 
نشســت جاری با حضور وزرای امور خارجه عربســتان سعودی، مصر، اردن و 

دبیرکل اتحادیه عرب در بروکسل تشکیل شده است. 
جوزپ بورل، مســئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در جریان سخنرانی 
خود در این نشســت، از حمایت ایــن اتحادیه از تلاش برای طــرح ایجاد دو 
کشور در ســرزمین های اشغالی به رغم مخالفت های اســرائیل، خبر داد. در 
جریان همیــن پیگیری های دیپلماتیک روز گذشــته دیدارهایی میان وزرای 
خارجه اتحادیه اروپا و وزرای خارجه رژیم صهیونیســتی و فلسطین نیز برگزار 
شد. به گزارش یورونیوز، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا هدف اعلامی 
اسرائیل مبنی بر نابودی حماس را نیز زیر سوال برده است. این رسانه اروپایی 
با »ویران گر« خواندن جنگ اسرائیل در غزه که بیش از ۳ ماه طول کشیده، به 
نقل از بورل نوشــته است: »چه راه حلی ]به غیر از راه حل دوکشوری[ به ذهن 
آن ها می رســد؟ می خواهند کاری کنند که همه فلســطینی ها ]از نوار غزه[ 
بروند؟ همه آن ها را بکشند؟... آنطوری که آن ها دارند حماس را از بین می برند، 

راهش نیست. آن ها نفرت را برای چندین نسل تضمین کردند.« 

گروه خبر: حوالی ساعت ۹ صبح روز گذشته، صدای مهیبی در غرب استان 
ســمنان به گوش رســید. اخبار اولیه حاکی از این بود که انفجاری در شهرک 
صنعتی گرمســار رخ داده اســت. با توجه به حساسیت شهرک های صنعتی 
گرمسار و تمرکز نیمی از صنایع استان سمنان در این نقاط، این خبر بلافاصله 
با واکنش مقامات اســتانی روبه رو شد. حساســیت دیگر این خبر، به حوادث 
مشابه طی یک هفته گذشته برمی گردد. در یک هفته اخیر، چهار حادثه مشابه 
در شــهرک ها و نواحی صنعتی سمنان رخ داده که منجر به کشته شدن 4 نفر 
شده است.  براساس گزارش ها از سمنان، عوامل امدادی بلافاصله برای بررسی 
موضوع به شهرک صنعتی گرمســار اعزام شدند. بهنام بختیاری، رئیس اداره 

طرح بورل چیست؟ �
جزئیات زیادی از طرح پیشــنهادی جوزپ بورل برای صلح در غزه منتشر 
نشــده است. اما بنا بر گزارش رسانه های اروپایی، قبل از برگزاری نشست روز 
دوشنبه در بروکسل، سرویس دیپلماتیک اتحادیه اروپا سندی برای 2۷ کشور 
عضو این اتحادیه ارســال کرده که در آن یک نقشه راه برای رسیدن به صلح در 
این مناقشــه پیشنهاد شده است. براساس این سند، فراخوانی برای تشکیل 
»کنفرانــس مقدماتی صلح« از ســوی اتحادیه اروپا، مصر، اردن، عربســتان 
ســعودی و اتحادیه عرب صادر خواهد شــد تا این کنفرانــس با حضور ایالات 
متحده آمریکا و ســازمان ملل متحد برگزار شود. رسانه های اروپا، ابتکار صلح 

بورل را یک طرح 10 ماده ای خوانده اند. 

مانع در راه اروپا چیست؟ �
در بخــش دیگری از گزارش یورونیوز، بــه موانع طرح صلح اتحادیه اروپا و 
موضع دو طرف جنگ پرداخته شده است. اگر طرف فلسطینی و اسرائیلی در 
این کنفرانس شرکت نکنند، این نشست در هر صورت برگزار خواهد شد و دو 
طرف در جریان آن قرار خواهند گرفت. گزارش مذکور، دوگانگی در فلسطین 
و موضع سخت اسرائیل علیه فلسطینیان را از جمله موانع رسیدن به آتش بس 
می داند. مقامات اتحادیه اروپا اذعان دارند که مقامات و دیپلمات های اسرائیلی 
در حال حاضر هیچ علاقه ای به راه حل موسوم به دوکشوری ندارند، اما اصرار 

صنعت، معدن و تجارت گرمســار در خصوص این حادثه، گفت: »تاکنون دود 
و اثری از انفجار در شهرک صنعتی فجر مشاهده نشده است. ماموران شهرک 
صنعتی فجر شهرستان گرمسار در حال بررسی موضوع انفجار هستند.« محمد 
بهرامی، مدیر شهرک های صنعتی گرمسار و ایوانکی در گفت وگو با فارس، وقوع 
انفجار در این نقطه را شایعه دانست و گفت: »براساس پیگیری های انجام شده 
و استعلام از تمام واحدهای تولیدی، هیچ انفجاری در محدوده شهرک صنعتی 
گرمسار رخ نداده است.« فرضیه انفجار در شهرک صنعتی گرمسار خیلی زود 
توسط رسانه ها و مقامات محلی رد شد. اما همچنان پاسخی برای این صدای 

مهیب پیدا نشده بود. 

از میان پنجره

می گویند مردی کودکی را به بغل گرفتــه بود و کودک بی تابی می کرد و 
به شدت می گریست و آن مرد مدام به کودک می گفت: »نترس، گریه نکن 
که در بغل من در امانی«. ظریفی از آنجا می گذشت، آن وضع را که دید 
در کودک و آن مرد خیره شد و سپس به نزدیک آنها رفت و بر شانه مرد زد 
و گفت: »برادر جان، اگر کودک را زمین بگذاری، خودش آرام می شود«. 
خیلی وقت ها اتفاقاتی می افتد که مرا یاد ضرب المثل ها و از جمله همین 
داســتان می اندازد و عجیب که این اتفاقات کم هم نیستند. برای نمونه 
در این مدت، ســخنان بســیاری از بعضی شــنیده ام که اگر هم تلاش 
می کردم که این حکایت یادم نیفتد، باز هم نمی شد و گویی بعضی اصرار 
دارند که هرطور شده، کاری کنند که ما ضرب المثل ها و حکایات کهن 
فارسی را فراموش نکنیم. از جمله این اتفاقات، سخنان چند روز اخیر وزیر 
فرهنگ و ارشاد اســلامی بود که در مورد مهاجرت سازندگان گیم گفته 
است: »بازی ســازان مهم ترین عناصر فرهنگی کشور هستند« و اضافه 
کرده که »ما به اعضای هیئت مدیره بنیاد ملی بازی های رایانه ای گفته ایم 
همه موانع پیش روی این حوزه را بررســی کنند و به حل آن ها بپردازند« 
و همچنیــن افــزوده: »صنعت گیم یک  حــوزه پرجاذبه اســت و اگر ما 
زمین های جذب عناصر کارآمد را مهیا نکنیم، ممکن است بخشی از آن ها 
را از دســت بدهیم«. من وقتی این خبر را خواندم ابتدا شک کردم که آیا 
واقعاً جناب وزیر این حرف ها را زده و یا اینکه خبر جعلی است و بعضی ها 
برای دست انداختن افرادی چون من چنین خبری را جعل کرده اند، برای 
همین تا خبر را به نقل از چند منبع مختلف و معتبر ندیدم، صحت انتساب 
آن را به وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی باور نکردم، چون حتم داشتم و دارم 
که اگر جناب وزیر حتی خودشان هم اهل مطالعه اخبار حوزه کاری خود 
نباشند، معاونان و مدیران وزارتخانه تحت امر ایشان، با آن همه پرسنل و 
خدم و حشم، بالاخره چهار نفر را دارد که اطلاعاتی به ایشان بدهند که 
وقتی سخنی می گوید، خیلی بی راه نگفته باشد. مثلًا وقتی همین چند 
روز پیش »دومین گزارش انجمن تجارت الکترونیک تهران درباره کیفیت 
اینترنت در ایران در رویدادی در اتاق بازرگانی رونمایی و به صورت عمومی 
منتشر شد«، قطعاً در آن وزارتخانه عریض و طویل کسانی بوده اند که این 
سند منتشرشده را دیده و خوانده باشند که »ایران بی کیفیت ترین اینترنت 

نسبت به پنجاه کشــور مورد ارزیابی« در این سند را داراست و از آنجایی 
که شــک ندارم که حتی اگر خود جناب وزیــر هم نداند، بالاخره در بین 
معاونان و مدیران و کارشناسان آن وزارتخانه، یکی پیدا می شود که بداند 
»صنعت گیم« که به قول جناب وزیر »یکی از مهم ترین صنایع فرهنگی 
و هنری کشــور« است، وابستگی اش به اینترنت، مثل وابستگی موجود 
زنده به اکسیژن است و همانطور که موجود زنده، بدون اکسیژن می میرد، 
صنعت گیم هم بدون اینترنت خواهد مرد. بنابراین حتی اگر وزیر ارشاد 
اسلامی هم نداند که اینترنت چیست و رابطه اش با صنعت گیم چگونه 
اســت، من باور نمی کنم که در تمام وزارتخانه تحت امر ایشان هم، یک 
نفر پیدا نشــود که این موضوع را نداند. برای همین اصلًا لازم نیست که 
ایشان »به اعضای هیئت مدیره بنیاد ملی بازی های رایانه ای« بگوید که 
»همه موانع پیش روی این حوزه را بررسی کنند و به حل آن ها بپردازند«، 
بلکه فقط کافی است که به قول آن ضرب المثل عامیانه »پایشان را از روی 

سیم بردارند«.
البته فقط ایشان نیستند که احتمالًا از بعضی از مسائلی که باید خبر 
داشــته باشــند، بی خبرند. گویا این بی خبری امری مسری است. مثلًا 
همین جناب وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، چندی پیش و »احتمالًا شاید« 
به دلیل نزدیک شدن به ایام انتخابات، در سخنی به این مضمون فرموده 
بودند که »معین می تواند به کشور بازگردد«. من اول که این خبر را شنیدم، 
ابتدا فکر کردم که منظور ایشان مرحوم دکتر معین است که پس از مرحوم 
دهخدا مسئول لغتنامه دهخدا شده بود و گمان کردم هنوز خبر فوت دکتر 
معین به ایشان نرسیده، بعد فکر کردم که شاید منظور ایشان، دکتر معین، 
وزیر سابق وزارت علوم باشد و جناب وزیر خبر ندارد که دکتر معین، در ایران 
است و نه در خارج، که بخواهد به ایران برگردد. بعد یک نفر مرا از اشتباه 
بیرون آورد و گفت که نخیر منظور ایشان آقای »معین« خواننده است، و 
من حیرت کردم که عجب، وزیر منظورش آن معین بوده و نه این معین؟ 
خلاصه در همین افکار بودم که یکی گفت نه تنها جناب وزیر که سخنگوی 
محترم قوه قضائیه هم در جواب پرســش اینکه آیا معین می تواند برگردد 
یا خیر؟ گفته اند که »نگاه قوه قضائیه اســتفاده از ظرفیت همه دلسوزان 
به این آب و خاک و بازگشــت همه علاقه مندان به وطن است«. به گمان 
من این خیلی خوب اســت که همه به فکر معضل مهاجرت و بازگشــت 
علاقه مندان به کشور افتاده اند، ولی احتمالًا یک مشکلی یک جایی وجود 
دارد که با همه تاکیدی که مســئولان کشور می کنند، نه آن علاقه مندان 
برمی گردنــد و نه این نخبگان از قصد مهاجرت شــان کوتاه می آیند، و از 
آنجایی که قطعاً در مدیریت کشور هیچ مشکلی نیست، آن کس که کودک 
را به گریه انداخته منم و باید هر چه زودتر این طفل ترسیده را زمین بگذارم.

این طفل از من می ترسد
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سرکوب دولتی حقوق
ماده قانونی شورای نگهبان بهانه ای برای ایراد گرفتن در دست نخواهد داشت. 
دولت ســیزدهم اثبات کرده است که در عرصه اقتصادی جراح خوبی نیست و 
این ناکارآمدی موجب شده تا مردم فشار اقتصادی بیشتری را نسبت به گذشته 
تحمل کنند. با این حال از منظر دولتمردان شــاهد رشــد اقتصادی هستیم؛ 
رشدی که آثار آن در بهبود کیفیت زندگی مردم بروز و ظهور نمی کند. نکته مهمتر 
اینکه با وجود رشــد شاخص های اقتصادی، دولتمردان با افزایش 20درصدی 
حقوق و دستمزد موافق نیستند و معتقدند که این افزایش علاوه بر افزایش نرخ 
تورم،  کسری بودجه را تشدید خواهد کرد. این ضدونقیض گویی ها موجب شده تا 
کارشناسان حوزه اقتصادی، از شرایط دو سال اخیر دستمزد ها به عنوان سرکوب 

دستمزد و حقوق یاد کنند.

ناترازی ها مسبب شورش های اجتماعی  �
روز گذشته مجلس و دولت جلسه ای درباره افزایش 20درصدی حقوق کارکنان 

داشتند. 
احمد علیرضابیگی، عضو فراکسیون کارگری مجلس 
درباره این جلســه بــه هم میهن، گفت: »دولــت اما حقوق 
بازنشســتگان و شــاغلان را بــه 20 درصــد افزایــش داد و 
کمیسیون تلفیق نیز این افزایش را تصویب کرد. فکر می کنم 
دولت نیز با کمیسیون تلفیق تفاهم دارد.« او افزود: »در جلسه تلفیق این موضوع 
مطرح شد و درباره فوق العاده که شامل مستخدمین دولت می شود، تفاهمی ایجاد 
شد. این موضوع – افزایش 20 درصدی حقوق کارکنان – نیز از جمله موضوعاتی بود 
که مورد تفاهم دولت قرار گرفت.« این عضو فراکسیون کارگری مجلس با اشاره به 
نسبت تورم و افزایش حقوق ها، تاکید کرد: »علت عدم تناسب تورم و افزایش حقوق 
را بایــد جای دیگری جســت وجو کرد. اتفاقــی که در کشــور می افتد محصول 
غیرواقعی و ناترازی در حوزه های مختلف است به همین دلیل فشار قابل توجهی 
متوجه مردم از جمله حقوق بگیران می شود. در حقیقت فقط این حقوق بگیران 
نیستند که با مشکل روبه رو هستند، مردم ایران با این موضوع دست به گریبان اند. 
راه حل این معضل واقعی شــدن اقتصاد، درآمدها و هزینه هاست. اینجاست که 
کشور بیش از پیش نیازمند یک جراحی اساسی اقتصادی می شود. البته انجام این 

 بررسی پیشنهاد 18 درصدی دولت 
و موافقت 20 درصدی مجلس برای افزایش دستمزد 

بررسی روند صلح پیشنهادی اروپا برای جنگ غزه و فشارهای سیاسی در اسرائیل
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موجود در این زمینه پافشاری کرده است.
با این همه، در مورد آثار و تبعات ســربازی اجباری و فواید ارتش 
حرفه ای، بحث های بسیاری وجود دارد که فرماندهان ستاد خود را 
درگیر آنها نمی کنند و از همین رو تمام پرسش های شهروندان در این 

زمینه بی پاسخ مانده است.
هنگامی که ســیدابراهیم رئیســی به عنوان رئیس جمهــور وارد 
ســاختمان پاســتور شــد، دفترش نظر برخی از نیروهای منتقد و 
مخالف وضع موجود را برای بهبود اوضاع کشور جویا شد. نگارندۀ این 
سطور نیز یکی از آن نیروهای منتقد بود که در مورد خدمت سربازی 
به ابراهیم رئیســی چنین پیشــنهاد کرد: »مســئلۀ هفتم، سربازی 
اجباری است. ســربازی در ایران به واقع به صورت معضلی لاینحل 
برای بســیاری از خانواده ها درآمده است. بیشــتر مردم به سربازی 
به عنوان دورانی از اتلاف وقت و بیگاری و عقده مند شــدن فرزندان 
خود می نگرند. به نظرم حل این مشکل آسان است. می توان سه ماهۀ 
آمــوزش را برای عموم جوانــان الزامی کرد اما ادامــۀ آن را به صورت 
داوطلبانه درآورد، بدین نحو که هر کس مایل به عدم خدمت وظیفه 
بود، مثلًا تا ده ســال ماهیانه مبلغ مشــخصی را به صندوق ویژه ای 
واریز کند و آنکه داوطلب بود با دریافت حقوق مکفی ماهیانه از همین 
منبع، عضو رسمی نیروهای مسلح شــود. با این فرمول، هم نیروی 
انسانی نیروهای مسلح تأمین می شود و هم بسیاری از جوانان شغل 
دائمی پیدا می کنند. تا آنجا که مــن اطلاع دارم در همین چند ماه 
اخیر که حقوق سربازان وظیفه بالا رفته شمار جوانانی که حاضر به 
خدمت شده اند به طور چشمگیری افزایش یافته است. قاعدتاً اگر این 
حقوق تا حد کفایتِ زندگی بالا رود، تعداد داوطلبان حتی بیش از نیاز 
خواهد شد. در حقیقت حل مشکل سربازی بدین صورت، بار گرانی 
را از دوش خانواده های دارای فرزند پســر برمی دارد و آنها را نسبت به 

روند اوضاع خوش بین می کند.«
واضح است که این پیشنهاد مانند دیگر پیشنهادها کاملًا نادیده 

گرفته شد، اما ضرورت آن همچنان به قوت خود باقی است.
نهایت اینکه، با توجه به حساسیت ستاد کل نیروهای مسلح روی 
این موضوع، به نظر می رسد که از دولت و مجلس برای تغییر یا تعدیل 
قانون خدمت اجباری رأساً کاری برنیاید، اما یکدستی قدرت طبعاً 
امکان بیشتری در اختیار دولت کنونی نسبت به سلف خود قرار داده 
است تا اگر واقعاً تمایل داشته باشد، این موضوع را در دستور کار خود 
قرار دهد یا اینکه لااقل پاسخی به پرسش ها و مشکلات پدیدآمده در 

این زمینه در اختیار عموم بگذارد.

حادثــۀ تلــخ و دلخراش کشــتار پنج ســرباز وظیفه توســط یکی از 
هم خدمتی هایشان در آمادگاه ارتش در باغین کرمان، فرصتی برای 
آسیب شناسی مجدد خدمت نظام اجباری در کشورمان فراهم کرده 

است.
خدمت نظام عمومی، یادگار شــکل گیری دولت های متمرکز در 
عصر مدرن اســت ولی گذشــت زمان، آن را در بســیاری از کشورها 

منسوخ کرده است.
اغلب کشــورهای جهان از چند دهه پیــش، »ارتش حرفه ای« را 
جایگزین خدمت نظام وظیفه کرده انــد و این اقدام معمولًا به عنوان 

یکی از شاخص های توسعه یافتگی به شمار می رود.
»قانون خدمــت نظام اجبــاری« در 16 خــرداد 1۳04 در دورۀ 
نخست وزیری رضاخان میرپنج و شش ماه پیش از آغاز پادشاهی او به 
تصویب مجلس پنجم رسید. این قانون با تغییرات جزیی در یک قرن 

گذشته، همچنان در ایران لازم الاجراست.
در ســال های اخیر اما ســربازی اجبــاری در بین تــودۀ مردم و 
کارشناســان مختلف، منتقدان بســیاری پیدا کرده است. انتقادها 
عموماً به عقب افتادن جوانان از کار و زندگی و به کارگیری اغلب آنان 
در حوزه های نامرتبط با تخصص و روحیه شان مربوط است. از همین 
رو گفته می شــود که شمار خودکشی و افســردگی در بین سربازان 
بیش از دیگر حرفه هاســت چراکه آنها بهترین سال های عمر خود را 
در محیطی خلاف میل و علاقۀ خود و تحت نظمی آهنین و به شدت 

آمرانه و بی چون و چرا می گذرانند.
در واقع، همین مســائل، از یک سو، فرار از خدمت اجباری را در 
بین بسیاری از مشمولان دامن زده و از سوی دیگر، رفت وآمد جوانان 

مهاجر به داخل کشور را به معضلی بزرگ تبدیل کرده است.
از همیــن رو، هرازگاهی، برخــی از صاحب منصبان برای جلب 
رضایت عمومی از تعدیل یا تغییر قانون نظام وظیفه ســخن به میان 
می آورنــد، اما اظهارنظر آنهــا بلافاصله با واکنش قاطع ســتاد کل 

نیروهای مسلح روبه رو می شود.
ســتاد کل نیروهای مسلح، هرگونه اظهارنظر و تصمیم گیری در 
مورد خدمت سربازی را مختص خود می داند و تاکنون بر ادامۀ وضع 

خدمت اجباری یا ارتش حرفه ای؟
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